
اخبار كشور

دخترسیدحسننصراللهدرشبکهپرستیوی
زینب نصرالله دختر شهید سید حسن نصرالله در گفت وگویی اختصاصی با شبکه 
تلویزیونی پرس تی وی گفت: صهیونیســت ها معتقد بودند که با به شهادت رساندن 
پدرم می توانند مقاومت را از بین ببرند؛ این باور رژیم صهیونیستی کاملا اشتباه است.  

به گــزارش خبرنگار کیهان، زینــب نصرالله در مصاحبه با شــبکه تلویزیونی 
پرس تی وی گفت : شهید سیدحسن نصرالله می دانســت که سرانجام در راه دفاع از 
آرمان های خویش به شهادت می رسد با این حال هرگز در ادامه مقاومت خود در برابر 

اشغالگری اسرائیل و سلطه آمریکا تردیدی نداشت.
فرزند شــهید سیدحسن نصرالله افزود: برخی ممکن است تصور کنند که سید 
حســن نصرالله در زیرزمین زندگی می کرده، روایتی که دشمن صهیونیستی به طور 
مداوم سعی در تبلیغ آن داشته و این روایت کاملا نادرست است و همه باید از آن آگاه 
باشــند، سیدحسن نصرالله علاوه برآنکه ستون محور مقاومت و قهرمان بزرگ آرمان 
فلسطین بود یک مرد خانواده،  پدری مهربان و پدربزرگی دلسوز نیز بود، هرچند که 

فرصت ملاقات با خانواده به ندرت برایش فراهم می شد.
زینب نصرالله همچنین گفت: شــهید سیدحســن نصرالله در برابر قدرت های 
سلطه گر ایستادگی کرد در حالی که میلیون ها نفر در سراسر جهان در سکوت ، شاهد 
از دســت رفتن جان انســان های بی گناه بودند ، برای سیدحسن نصرالله حفظ جان 
مردم ،  شرایط اقتصادی آنها ، سیستم بهداشت و درمان و نیازهای جامعه همیشه در 

اولویت بود ، او متعهد به کمک به دیگران به هر روش و سطح ممکن بود.  
دختر شهید سید حسن نصرالله خاطرنشان کرد: ما خانواده سیدحسن نصرالله 
در تمام طول جنگ در بیروت ماندیم، برخلاف شایعاتی که مبنی بر خروج ما وجود 
داشــت. وی اظهار داشت: رژیم اســرائیل ماهیت واقعی مقاومت را درک نمی کند و 
نمی فهمد که مقاومت به یک فرد هرچقدر هم که برجســته باشــد متکی نیست، 
صهیونیست ها علی رغم تجاوز های وحشیانه علیه ملت لبنان نتوانستند به هیچ یک از 
اهداف نظامی خود دست یابند. زینب نصرالله در پایان گفت: اسرائیل تصور می کرد که 
حذف یک رهبر کلیدی جبهه مقاومت در منطقه می تواند به جنبش مقاومت پایان 

دهد اما این یک رویای دور از ذهن است.  
برگزاریدومینجایزهجهانیفلسطین

با معرفی برگزیــدگان در بغداد، اختتامیه دومیــن دوره جایزه جهانی ادبیات 
فلسطین برگزار شد و اثر خاکســتر گنجشک ها از حامد عسکری شاعر و نویسنده 

کشورمان رتبه دوم را کسب کرد.
اختتامیه دومین دوره جایزه جهانی ادبیات فلســطین در ۶ محور نمایشنامه، 
خاطرات، داستان کوتاه، کودک، شعر و رمان برگزار شد. در این مسابقات ۳۴۵ عنوان 
کتاب از ۲۶ کشــور مورد داوری و ارزیابی قرار گرفت و آثاری با محوریت فلسطین 
به زبان های انگلیســی، عربی، فارسی، فرانسه، اسپانیولی، مالایی و اردو به دبیرخانه 
ارسال که بیشــترین آثار به زبان های عربی و فارسی اختصاص داشت. دومین دوره 
جایزه جهانی ادبیات فلســطین در شش محور نمایشنامه، خاطرات، داستان کوتاه، 
کودک، شــعر و رمان برگزار شد. در این دوره بیشترین آثار با ۱۰۶ عنوان به بخش 
رمان و کمترین آن به بخش نمایشنامه با ۹ اثر اختصاص داشت. در مراسم اختتامیه 
جایزه بین المللی فلسطین، برخی از وزرای کابینه دولت عراق، فرمانده حشدالشعبی 
عراق، برخی وزرای ســابق دولت لبنان و سفرای ایران و لبنان و فلسطین و روسیه 

حضور داشتند.
سردار حسن زاده مطرح کرد

کمبودامکاناتباعثشدبسیاریازشهدا
تاسال٨١درگمنامیبمانند

فرمانده سپاه محمد رسول الله)ص( گفت: تا پیش از سال ۱۳٨۱ به دلیل فراهم 
نبودن امکانات شناسایی پیکرهای شهدا با آزمایش DNA بسیاری از آنها در گمنامی 
باقی ماندند. از شــهدای گمنام که تا پیش از ســال ۱۳٨۱ دفن شده اند، نمونه ای از 
خون یا DNA وجود ندارد، چون تا پیش از آن مقطع به دلیل کمبود تجهیزات لازم، 

امکان نمونه برداری و شناسایی از طریق آزمایش DNA فراهم نبود.
سردار حسن حسن زاده فرمانده سپاه حضرت محمد رسول الله)ص( در گفت وگو 
بــا خبرنگار مهر در این باره گفت: تا پیش از ســال ٨۱ امــکان این موضوع وجود 
نداشــت که بانک اطلاعاتی از شهدای گمنام داشته باشــیم، اما از آن سال تاکنون 
به توفیقات خوبی دست یافتیم. وی ادامه داد: بخشی از شهدای گمنام مان به دلیل 
کمبود تجهیزات و امکانات لازم در گمنامی باقی ماندند. یعنی تا پیش از ســال ٨۱ 
که امکان شناسایی از طریق آزمایش DNA فراهم نبود، این تعداد شهدا در گمنامی 

به خاک سپرده شدند.
فرمانده ســپاه حضرت محمد رســول الله)ص( در ادامه گفــت: البته برخی از 
پیکرهای شــهدای گمنام که تا پیش از سال ٨۱ کشف شدند، به صورت موردی و 
براساس قرائن و شواهد با دریافت مجوزهای لازم شناسایی شدندکه همه این موارد 
روند خاص خود را داشــت. اما پس از ســال ٨۱ امکان شناسایی پیکرهای شهدای 
گمنــام از طریق آزمایش DNA وجود دارد و تاکنون از همین طریق بســیاری از 

خانواده های شهدای گمنام را از چشم انتظاری درآورده ایم.
ســردار حسن زاده گفت: پشــتوانه قدرت جمهوری اسلامی ایران داشتن ملت 
شجاع، بصیر و در صحنه است و تا زمانی که این ملت در صحنه است و در زیر چتر 
ولایت قرار دارند به این نظام خدشه ای وارد نخواهد شد. تشییع شهدای گمنام در روز 

شهادت حضرت زهرا)س( گواه این موضوع است.
ازجشنوارهبازیهایرایانهایفجرچهخبر؟

مهلت ارســال اثر به دهمین جشنواره بازی های رایانه ای فجر تا ۳۰ آذر تمدید 
شد. دبیرخانه دهمین جشنواره بازی های رایانه ای ضمن قدردانی از خانواده زیست بوم 
بازی های رایانه ای که از ۲٨ مهر تا ۳۰ آبان آثار خود را به این رویداد ارسال کرده اند، 
اعلام کرد مهلت ارسال آثار تا ۳۰ آذرماه تمدید شده است. این تصمیم با هدف فراهم 
آوردن فرصت بیشتر برای افرادی که در مهلت تعیین شده امکان ارسال آثار خود را 
نداشتند، اتخاذ شده اســت. دهمین جشنواره بازی های رایانه ای فجر در سه بخش 
اصلی رقابتی جایزه غزال زرین، جایزه بازی جدی)SEGAP( و رویداد سرمایه گذاری 
صنعت بازی )سکوی پرش غزال( برگزار می شود. همچنین رویداد تخصصی توسعه 
کســب و کار شــامل کنفرانس های علمی آموزشی، جلسات کســب و کار B۲B و 

نمایشگاه بازی سازان از دیگر بخش های جشنواره دهم خواهد بود.
بــه این ترتیب علاقه منــدان می توانند برای مطالعه شــیوه نامه و آشــنایی با 
 نحوه انتخاب آثار و ثبت نام در این جشــنواره به ســایت دبیرخانه رویداد به نشانی

http://www.Fajrgamefestival.ir مراجعه کنند.
تشکروزیرنفتازرسانهملی

وزیر نفت گفت نقش صداوســیما در کاهش مصرف بسیار خوب بوده است جا 
دارد از همه همکاران عزیز در صداوسیما و دکتر جبلی که همراهی بسیار خوبی را در 

این حوزه هم با وزارت نفت و هم با وزارت نیرو داشتند، تشکر کنم.
محســن پاک نژاد، وزیر نفت در جمع خبرنگاران، بیان کرد: خوشبختانه مردم 
شــریف همراهی بسیار خوبی داشــتند و در روزهای اخیر شاهد کاهش مصرف در 
حوزه های خانگی و تجاری بودیم و به نســبت پیش بینی هایی که داشتیم تا مصرف 
خانگی تا حدود ۶۷۰ میلیون مترمکعب در روز افزایش پیدا کند، به دلیل همراهی 
بســیار خوب مــردم عزیز ما این عدد کاهش پیدا کرد. بیــش از ۳۵ تا ۴۰ میلیون 

مترمکعب مصرف گاز در روز کاهش پیدا کرده است.
وزیر نفت تصریح کرد: نقش صداوسیما در کاهش مصرف بسیار خوب بوده است. 
جا دارد از همه همکاران عزیز در صداوسیما و دکتر جبلی که همراهی بسیار خوبی 
را در این حوزه هم با وزارت نفت و هم با وزارت نیرو داشتند، تشکر کنم. بنده اخبار 
خوبی را می خواستم در دهه فجر اعلام کنم و ان شاءالله به زودی شاهد نهائی سازی 
قراردادهایی با اعداد قابل توجهی در حوزه افزایش تولید گاز در کشــور خواهیم بود. 

طبیعتا این قراردادها زمانی که منعقد شود تا به اجرا دربیاید زمان خواهد برد.
همدان؛میزباناختتامیه

هشتمینجشنوارهتلویزیونیمستند
آیین اختتامیه هشتمین دوره جشنواره تلویزیونی مستند رسانه ملی، پنجشنبه 

۲۹ آذرماه در شهر همدان برگزار می شود. 
به گزارش خبرنگار کیهان، در مراســم اختتامیه هشــتمین دوره جشــنواره 
تلویزیونی مســتند سیما که پنجشــنبه شــب ۲۹ آذرماه با حضور رئیس سازمان 
صداوسیما ، معاون سیمای رســانه ملی ، استاندار و جمعی از مسئولان ارشد استان 
همدان و مستندســازان کشورمان در همدان برگزار می شود، برگزیدگان بخش های 
»فیلم مستند« ، »عکس مستند« ، »مجموعه مستند« ، »مستند نگاری« و بخش ویژه 
بین الملل »غزه« معرفی خواهند شد. براساس این گزارش امسال سه هزار و ۱۲۶ اثر 
مستند به هشتمین جشنواره تلویزیونی مستند رسانه ملی ارسال شده بود که پس 
از بررسی هیئت داوران ، نامزدهای بخش های مختلف انتخاب که در روز اختتامیه در 

همدان ، برترین های هشتمین جشنواره تلویزیونی مستند معرفی خواهند شد.
 همچنین ۷ فیلمساز مستند داوری فیلم های راه یافته به بخش مسابقه ملی این 

جشنواره را نیز برعهده  دارند.

هدیه به خوانندگان

صفحه3
پنجشنبه۲۹آذر١۴۰3
١۷جمادیالثانی١۴۴۶-شماره۲3۷۵۰

اخبار ادبی و هنری

پزشکیان پیش از عزیمت به قاهره:

نشست D8 در قاهره
فرصتی برای نزدیکی بیشتر كشورهای اسلامی به یکدیگر است

Email:SEPIDEH@Kayhannews.ir

برگردایطراوتسرسبزباغها
پایانبدهبهعمردرازفراقها

لذتحضور
دیگر ز شــاخ ســرو ســهی بلبل صبور

 گلبانگ زد که چشم بد از روی گل به دور
ای گل به شکر آنکه تویی پادشاه حسن

بــا بلبــلان بیدل شــیدا مکــن غرور
از دســت غیبت تو شــکایت نمی کنم

تا نیســت غیبتــی نبود لــذت حضور
گر دیگران به عیش و طرب خرم اند و شاد

مــا را غــم نــگار بــود مایــه ســرور
حافظ شکایت از »غم هجران« چه می کنی

در هجر وصل باشد و در ظلمت است نور
حافظ علیه الرحمه 

ترانهوارعاشقم
تو آمدی بهار شــد، من از بهار عاشــقم

دلم چه بی قرار شــد، چه بی قرار عاشقم
مرا به دار هم کشی، دست ز تو نمی کشم

به خنده ام نگاه کن، به روی دار عاشــقم
تو بهترین ترانه ای، ســرود عاشــقانه ای

تــو نازدانــه ای و من، ترانه وار عاشــقم
تــو خوبِ خوبها و من، بــد بدان عالمم

بخــر مرا ثــواب کن، گناهکار عاشــقم
هزار جمعه چشم  من، شدست چشمه  غمت

نیامــدی! هنــوز هم، هزار بار عاشــقم
هزار ســال بعد تو، خوشی ندیده روزگار

بدون تو در این شب، سیاه و تار عاشقم
هوای جمعه های من، پر است از غریبی ات

غروب جمعه بیشتر، غریب و زار عاشقم
تو آه سرد می کشی، من انتظار می کشم

تو را ندیــده ام ولی، در انتظار عاشــقم
عماد بهرامی

آفتابنقابندارد
دلــم ز دوری رویت قــرار و تاب ندارد 

میان ما و رخــت جز گنه حجاب ندارد 
به اشک دیده نوشــتم هزار نامه برایت 

مگر که نامــه بیچارگان جــواب ندارد 
نســیم صبح ســلامم به دلبرم برسان 

بگــو جواب ســلامم مگر ثــواب ندارد 
به آســمان جمالت ســتاره نازیباست 

که تاب دیــدن روی، تو آفتــاب ندارد 
نشسته دیده نازت میان صف زده مژگان 

شــکوه صف زده مژگان تو شهاب ندارد 
تو شــمس عالمیانی ز روی پرده بیفکن 

که آفتاب به رخســار خــود نقاب ندارد 
هر آن کسی که به دل عشق روی ماه تو دارد 

به شــام اول قبرش یقیــن عذاب ندارد 
چو سر ز خاک بر آرد به عرصه گاه قیامت 

بــه زیر ســایه لطف دگر عقــاب ندارد 
محاسبات الهی اگرچه سخت و دقیق است 

محب یوســف زهرا غم حســاب ندارد 
اگرچــه آتش دوزخ هزار شــعله فروزد 

یقین اثــر به دل و ســینه کباب ندارد 
بــه ناله دل سوزان هاشــمی نظری کن 

اگرچه تــاب نگاهت دل خــراب ندارد 
حجت الاسلام سید حسین  هاشمی نژاد 

برگردایطراوتسرسبزباغها
ســرودنی بــرای  بهانــه  زیباتریــن 

تنهــا دلیــل خلقــت بــود و نبودنی
با تو شــروع می شــود این بار شعرمن

زیــرا فقط تویــی تو هوادار شــعر من
قصیده هــا غزل هــا  تمــام  گلــواژه 

ســبک جدید گویش و طــراح ایده ها
پایان خواب های دروغین به دست توست

جان دوباره دادن بر دین به دست توست
می خوانمت به نام خودت آسمان عشق

سوگند می خورم به تو یعنی به جان عشق
از ســختی تمامــی دوران دلــم گرفت

از ایــن همه گنــاه فــراوان دلم گرفت
از این همــه دورویی و بی مهری و نفاق

از قحطــی و نبودن ایمــان دلم گرفت
نــوری که بی تو جلوه کند تار می شــود

حتی بهشــت بی تو همان نار می شــود
بی سمت و ســوتر از همه بادهای شهر

حرف رســیدن تو چه تکرار می شــود
این روزها بدون تو شــب جلوه می کنند

این آســمان بــدون تو آوار می شــود
بایــد بیایی از ســفر ای ســایه ســپید

خورشــید از نبــودن تو تار می شــود
دنیا مرا به غیر تو مشــغول کرده ســت

در غــرب ضــدِّ آمدنــت کار می شــود
تو نیســتی و این همه بغض ترک ترک

دارد بــه روی ســینه تلمبار می شــود
پــس زودتر بیــا ز ســفر  ای صبور من

آخر شکســت پای ظهــورت غرور من
برگــرد تا کــه آینه ها بی تو نشــکنند

آیینه هــا حکایــت جــان و دل منند
برگــرد تا که خنده شــود گریه های ما

پیــش خدا رود نفــس » ای خدای ما«
برگــرد  ای طــراوت سرســبز باغ هــا

پایــان بــده بــه عمــر دراز فراق هــا
برگرد اصل مطلب و خاطر نشــان عشق

سوگند می خورم به تو یعنی به جان عشق
مــا هرچه می کنیم که آدم نمی شــویم

بر خیمه گاه ســبز تو محرم نمی شویم
تقصیر ماســت این همه دوری و انتظار

ما حق مان همیشــه خزان است نه بهار
ما عاشــقیم و هیچ دعایــی نمی کنیم

ما فکــر می کنیــم ریایــی نمی کنیم
ما بیخودی به نام تو ســوگند می خوریم

وقتــی که از گنــاه و جهالت همه پرُیم
مــا که لیاقت تو و عشــقت نداشــتیم

بیخود به روی نام خود »عاشق« گذاشتیم
محمدحسن بیات لو

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه کشــورهای اسلامی 
اصولا باید پشــتیبان یکدیگر باشند و تا جایی که ممکن 
اســت اختلافات فیمابین را با گفت وگو با هم حل کنند، 
گفت: اجلاس D8 در قاهره، فرصتی است که کشورهای 
اسلامی می توانند نگاه هایشان را به هم بیشتر نزدیک کنند 
و می تواند تاثیرگذاری زیادی در دیپلماسی و ارتباطات ما 

در منطقه داشته باشد.
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور به منظور شرکت و سخنرانی 
در یازدهمین اجلاس سران گروه دی٨ و نیز نشست غزه، با بدرقه 
معاون اول رئیس جمهور و معاون امور بین الملل دفتر رهبر معظم 

انقلاب دیروز عازم قاهره، پایتخت مصر شد.
پزشــکیان  قبل از ترک تهران به مقصــد قاهره به منظور 
شرکت در یازدهمین اجلاس سران هشت کشور اسلامی درحال 
توسعه موسوم به دی ٨، افزود: نشست هایی در این سطح و با این 
روند برای دیپلماسی فعال که بتواند کشورهای اسلامی را از نظر 
اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی به هم نزدیک تر کند، در 

انتقال تجربیات بسیار مؤثر و مفید است.
وی از مصر، میزبان این نشســت به عنوان کشوری با قدمت 
بســیار بالا و تمدنی بزرگ نام برد و گفت: مصر در جهان اسلام 
کشوری تاثیرگذار است و در حاشیه اجلاس بریکس که آبان ماه در 
کازان روسیه برگزار شد، در دیدار با رئیس جمهوری مصر مذاکرات 

خوبی انجام شد.
رئیس جمهور تاکید کرد: هرچقــدر بتوانیم روابط خود را با 
کشورهای اسلامی صمیمی تر، عمیق تر و عملیاتی تر کنیم به طور 
قطع توطئه هایی که علیه کشــور ما و دیگر کشــورهای اسلامی 
شکل می گیرد، خنثی خواهد شد و همچنین قدرت ما در رابطه با 

تحمل پذیری نیز افزایش پیدا خواهد کرد.

پزشــکیان ادامه داد: علاوه بر بیان دیدگاه ها در مورد شــعار 
محوری این اجلاس، بحث هایی هم در رابطه با غزه، فلســطین و 
لبنان می تواند شکل بگیرد و با برخی سران کشورها گفت وگوهایی 
خواهیم داشت که چگونه کشورهای اسلامی می توانند با یکدیگر 
در قبال ظلم و جنایت صهیونیست ها و کشتاری که انجام می دهند 
با یک زبان و نگاه مشــترک و دیپلماسی فعال تر اقدام و از حق و 
حقوق مردم مظلوم غزه و فلســطین و لبنان و همچنین سوریه 

دفاع کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه کشورهای اسلامی باید پشتیبان 
و یار و یاور یکدیگر باشــند و تا جایی که ممکن است اختلافات 
خود را با گفت و گو حل کنند، گفت: این نشســت فرصتی است 
که مــا می توانیم نگاه های خود را به هم بیشــتر نزدیک کنیم 

و تأثیرگــذاری زیادی در دیپلماســی و ارتباطات ما در منطقه 
داشته باشد.

تأکیدپزشکیان
برضرورتتبییندلایلبروزناترازیها

ودعوتازمردمبرایرعایتالگویمصرف
همچنین جلسه پیگیری رفع ناترازی انرژی، شامگاه سه شنبه 
با حضور مسعود پزشکیان، رئیس جمهور برگزار و آخرین وضعیت 

تأمین گاز و برق بخش خانگی، صنایع و نیروگاه ها مورد بررســی 
قرار گرفت.

در این جلسه که با حضور رئیس جمهور و وزرای کشور، نفت، 
نیرو و صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، ابتدا گزارشی از آخرین 
اقدامات انجام شــده از ســوی وزارتخانه های مربوطه در راستای 
تأمیــن گاز و برق بخش خانگی، صنایــع و نیروگاه ها، مدیریت 
مصرف با کنترل هوشــمند، برخورد با مشترکان و مراکز دولتی 
پر مصرف و همچنین نتایج مثبت و مطلوب صرفه جویی متاثر از 
پویش ۲ درجه کمتر ارائه و راهکارها و پیشــنهادات دستگاه های 
اجرائی برای گذر از شرایط فعلی و ایجاد ثبات و پایداری در شبکه 

توزیع انرژی بررسی و ارزیابی شد.
در ادامه پزشــکیان بر ضرورت تبیین دلایل بروز ناترازی ها، 

اطلاع رســانی دقیق و بموقع در این خصوص و گفت وگو و دعوت 
از مردم برای رعایت الگوی مصرف از طریق رســانه ها، از ســوی 
وزرای نفت و نیرو تأکید کرد و گفت: مسئولان مربوطه در بخش 
صنایع نیز موظفند با برگزاری جلســات مستمر با اصناف، ضمن 
جلب همکاری و همراهی آنان برای صرفه جویی در مصرف انرژی 
در کارگاه ها، کارخانه های و محیط های صنعتی، آنها را نسبت به 

چرایی شرایط پیش آمده توجیه کنند.
رئیس جمهور همچنین بر اهمیت نقش ائمه جماعات سراسر 
کشور، رسانه ملی و سازمان بسیج در فرهنگ سازی صرفه جویی و 
مشارکت مردم در پویش کاهش مصرف انرژی تأکید کرد و گفت: 
دولت چهاردهم ناگزیر از مواجه با مشــکلات ریشــه ای همچون 
ناترازی هاســت، به دنبال مقصریابی نیستیم و تمام توان خود را 
برای حل این مسئله و کاستن از مشکلات مردم به کار گرفته ایم و 
با برنامه هایی که در دست اجرا داریم، سال آینده به یاری خدای 

متعال چنین مشکلاتی نخواهیم داشت.
وی با قدردانی از همراهی مردم شریف ایران در صرفه جویی 
در مصرف و درخواســت اســتمرار آن، و نیز تشــکر از اقدامات 
وزارتخانه های کشور، نفت، نیرو، صمت، استانداران سراسر کشور و 
رسانه ملی برای کمک به مدیریت شرایط فعلی گفت: ما موظفیم 
برای رضایتمندی مــردم تلاش کنیم، در ازای مســئولیتی که 
پذیرفته ایم پاسخگو باشیم و هر جا نیز با کمبود یا کاستی مواجه 

شدیم از عذرخواهی کردن ابایی نداشته باشیم.
هماهنگیهایلازم

برایاستفادهازمشاورانترازاولبینالمللی
درتهیهنقشهراهتوسعهمکرانانجامشدهاست

پزشکیان در جلسه هیئت دولت نیز در خلال مباحث مربوط 
به دستور جلسه درباره موضوع توسعه سواحل مکران، با اشاره به 

مباحث مطرح شده از سوی چند تن از اعضای هیئت دولت اظهار 
داشت: همه مباحث و دغدغه های مطرح شده در این باره صحیح 
است، اما مسئله مهم این است که متاسفانه تاکنون یک طرح کلان 
و کلی به عنوان نقشه راه توسعه مکران نداشته ایم و دستگاه های 
مختلف هر کدام به اقتضای ماموریت ها و مسئولیت های خود در 

این زمینه اقداماتی کرده اند.
وی با بیان اینکه در ماه های گذشــته تقریبا هر هفته جلسه 
یا جلساتی با محوریت توسعه دریامحور و تعیین نقشه راه منطقه 
مکران داشــته ایم، افزود: اعتقاد بنده این بوده و هســت که اگر 
می خواهیم برابر اهداف سند چشم انداز در جایگاه برتر منطقه قرار 
بگیریم، کیفیت آنچه قرار اســت در این سواحل صورت گیرد، به 
هیچ وجه نباید از اقدامات کشــورهای همسایه پایین تر باشد، لذا 

هماهنگی های لازم صورت گرفته تا از مشاوران تراز اول بین المللی 
برای تهیه طرح کلان و نقشه راه توسعه منطقه مکران بهره بگیریم.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه سواحل مکران مهم ترین بستر 
توســعه پایدار و بلندمدت ایران بوده و بــه تعبیری آینده ایران 
در گرو توســعه این منطقه اســت، تصریح کرد: پس از تهیه این 
طرح کلان بر اساس مطالعات و ارزیابی های دقیق از ظرفیت ها و 
فرصت های منطقه مکران، وظایف هر دستگاه و بخشی مشخص 
شــده و با پیگیری های جدی اقدامات آنها به شکل هماهنگ و 

هم افزا پیش خواهد رفت.
توقفاجرایمصوبهافزایشظرفیترشتههایپزشکی

ودندانپزشکیپسازسالچهارم
در جلســه شــورای عالی انقلاب فرهنگی هم که به ریاست 
پزشکیان برگزار شد، سه موضوع مورد بحث و گفت وگوی مفصل 

اعضا قرار گرفت.
در ابتــدا موضوع نامگذاری ۳۰ اردیبهشــت بــه عنوان روز 
»شهدای خدمت« که در شورای فرهنگ عمومی مصوب شده بود، 
در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی به شکل نهائی تصویب شد.

در ادامه موضوع افزایش ظرفیت پذیرش رشته های پزشکی 
و دندانپزشــکی که از ۳ سال قبل اجرای آن آغاز شده بود، مورد 
بررســی اعضا قرار گرفت. در نهایت با بحث و  بررسی های انجام 
شــده و سخنان مفصل وزیر بهداشــت، مقرر شد این مصوبه که 
اجرای آن برای ۴ ســال تصویب شده بود، در سال آینده نیز اجرا 
شود،  اما ظرفیت اضافه جذب شده در سه سال گذشته، در سال 
آینده لحاظ شــده و پس از سال چهارم نیز دیگر افزایش پذیرش 

متوقف شود.
در این جلســه همچنین تشکیل ســتاد سلامت به عنوان 
پنجمین ستاد شــورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید. 

پیش از این مباحث مربوط به حوزه فرهنگ ســلامت، آموزش 
و پژوهش ســلامت، بحث های اجتماعی و آسیب های اجتماعی 
سلامت، سواد سلامت و مباحث دیگر در مورد سلامت به شکل 
پراکنده در ۴ ستاد دیگر شورا دنبال می شد که به منظور تجمیع 
این مباحث، اعضا مقرر کردند ســتاد سلامت تشکیل شده و با 
تجمیع این مباحث ســند جامع سلامت نیز از سوی آن تدوین 

شود.
این ستاد در فرهنگستان علوم پزشکی و با همکاری وزارتین 
علوم و بهداشت و دیگر رشته های مرتبط تشکیل شده و به رصد 
و رســیدگی به مسائل مختلف حوزه ســلامت جسمی و روحی 
می پردازد و مصوبات آن برای تصویب نهائی به صحن شورای عالی 

انقلاب فرهنگی ارسال خواهد شد.

مشاور و دســتیار رهبر معظم انقلاب گفت: اگر 
روزگاری به دنبال اســتقرار دولت الکترونیک بودیم 
تا خدمات دهی دولت از فضای فیزیکی به بسترهای 
فناوری اطلاعات منتقل شود، اکنون در حال گذار به 
دولت پلتفرمی هستیم که در آن سکوهای دیجیتال 
خدمات عمومــی مربوط به دولت را بــه مردم ارائه 

می دهند.
محمد مخبر، مشاور و دســتیار رهبر معظم انقلاب در 
دو نشست متوالی با جمعی از کارآفرینان، فعالان و مدیران 
تشــکل های حوزه فناوری اطلاعات )فــاوا(، تحول در حوزه 

تنظیم گــری را از تاثیرگذارترین تحــولات حوزه فناوری بر 
موضوع حکمرانــی خواند و تاکید کــرد: امروز تنظیم گری 
به عنوان مهم ترین کارکرد حکومت ها عملًا در اختیار سکوها 
و پلتفرم هــا قرار گرفته و فناوری هــای اطلاعاتی و ارتباطی 
بستر شکل گیری این ابزارهای جدید حکمرانی و مهم ترین 

بازیگر در این عرصه هستند. 
وی افــزود: اگــر روزگاری بــه دنبال اســتقرار دولت 
الکترونیــک بودیم تا خدمات دهــی دولت از فضای فیزیکی 
به بســترهای فناوری اطلاعات منتقل شود، اکنون در حال 
گذار به دولت پلتفرمی هستیم که در آن سکوهای دیجیتال 

خدمات عمومی مربوط به دولت را به مردم ارائه می دهند. 
مخبر ادامه داد: در این مســیر لازم اســت افراد عالم، 
مجرب، متخصص و متعهد با همکاری تشکل ها و انجمن های 
مربوطه در کشور دور هم جمع شوند و با نیازسنجی صحیح، 
پلتفرم هایی که قرار اســت در آینده شکل بگیرند و خدمات 
عمومــی در اختیار مردم قرار دهنــد، راه اندازی و مدیریت 

کنند. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام افزود: برای این 
مهم، آینده پژوهی و شــناخت صحیح نیازها و پاســخگویی 
مناسب به آنها یک امر اساسی است و باید از حالا برای پنج 

سال بعد بسیج شوید، بخش خصوصی را فعال کنید، نخبگان 
را بــه کار بگیرید و حتی برای رفع نیازها در حوزه بین الملل 

نیز برنامه ریزی کنید. 
مشاور و دستیار رهبر معظم انقلاب یادآور شد: این یک 
واقعیت اســت که در دولت ها همیشــه مشکل ایده، کمبود 
منابع، برنامه بلندمدت و مشــکلات دیگــر وجود دارد، ولی 
وقتی از ساختار دولتی خارج می شویم، منابع به حد کافی در 
دســترس قرار می گیرد، کار به سمت بخش خصوصی پیش 
می رود، جلوی اســتفاده ناصحیح از منابع گرفته می شود و 

بهره وری نیز افزایش پیدا می کند. 

مخبر: 

روزگاری به دنبال استقرار دولت الکترونیک بودیم 
اكنون در حال گذار به دولت پلتفرمی هستیم

رئیس ســازمان انرژی اتمی در حاشــیه جلسه 
هیئت دولت گفت: قطعنامه ۲۲۳۱ دو فراز دارد، ایران 
محدویت ها برای اعتمادســازی در ازای لغو تحریم ها 
را پذیرفته است اما نمی شود یک بخشی از ۲۲۳۱ به 
صورت تحریک آمیز توســط یک سازمان بین المللی 
مطرح شود، اما بعد اصلی آن که عدم اجرای تکالیف 

یک طرف است اصلا ذکر  نشود.
کابینه دولت چهاردهم پس از برگزاری نشســت هئیت 
دولت، با حضور در حیاط دولت و در جمع خبرنگاران، مسائل 
مورد نظر را اعلام کرده و همچنین به ســؤال خبرنگاران نیز 

پاسخ دادند. 
رئیسسازمانانرژیاتمی:

آژانسبینالمللیانرژیاتمیبیطرفیخودراحفظکند
محمد اسلامی، رئیس ســازمان انرژی اتمی در حاشیه 
جلســه هیئت دولــت در جمع خبرنگاران درباره نشســت 
شــورای امنیت درباره اجرای قطعنامــه ۲۲۳۱، گفت: الان 
زمان بررســی گزارش قطعنامه  ۲۲۳۱ در شــورای امنیت 

سازمان ملل هست که هر ۶ ماه یک بار باید انجام شود.
رئیس ســازمان انرژی اتمی تاکید کرد: قطعنامه ۲۲۳۱ 
دو فراز دارد، ایران محدویت ها برای اعتمادسازی در ازای لغو 
تحریم ها را پذیرفته است اما نمی شود یک بخشی از ۲۲۳۱ 
به صورت تحریک آمیز توسط یک سازمان بین المللی مطرح 
شود، اما بعد اصلی آن که عدم اجرای تکالیف یک طرف است 
اصلا ذکر  نشــود. این پذیرفته نیست و انتظار ما به ویژه از 
مدیرکل آژانس که دیپلمات با سابقه است این بوده که این ها 

را حتما رعایت کنند.
شهردارتهران:

بیخانمانهارابهگرمخانههایتهرانمنتقلمیکنیم
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران نیز با اشاره به وضعیت 
کارتون خواب ها و بی خانمان ها در سرمای این روزهای تهران 
گفت: تیم های شــهرداری به صورت مداوم و شبانه روزی در 

کوچه پس کوچه ها به دنبال افراد بی پناه هستند.
وی افزود: ما هر شــب تا حوالی صبــح در خیابان ها و 
کوچه ها می چرخیم. در آن شب که سردترین شب سال بود، 
موفق شــدیم ۱۵ نفر را پیدا کنیم و بــه مراکز گرم خانه ای 
منتقل کنیم. علاوه بر گرم خانه های ثابت و خودروهای سیار، 
خودمان شــخصاً در شهر می گردیم تا مطمئن شویم کسی 
از ســرما آسیب نمی بیند.این برنامه بیش از دو سال است به 
صورت مستمر اجرا می شود و اثرگذاری قابل توجهی داشته 

است.
وزیرعلوم،تحقیقاتوفناوری:

دانشگاهدولتیوغیردولتیبایدضوابطوزارتعلومرا
رعایتکنندوماازدانشگاهآزادگلایهمندیم

ســیمایی صراف، وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری هم 

درباره افزایش شــهریه دانشگاه آزاد، اظهار کرد: این افزایش 
شــوکی بود به خانواده هــا و از ۳۰ میلیون به ۱۰۰ میلیون 
تومان رسید که جای تاسف دارد. این برای ما دردناک است 
که خانواده ها برای این افزایش شهریه عقب نشینی کرده اند.

وی ادامه داد: ما در جریان این افزایش نبودیم. دانشگاه 
دولتی و غیردولتی باید ضوابط وزارت علوم را رعایت کنند و 

ما از دانشگاه آزاد گلایه مندیم.
وزیــر علوم، تحقیقــات و فناوری خاطرنشــان کرد: به 
سازمان سنجش گفته ام که پیش بینی پذیری را باید رعایت 
کنید. خانواده ها خود را برای ۳۰ میلیون شهریه دانشگاه آزاد 
آماده می کنند ولی یک مرتبه شهریه ۱۰۰ میلیون می شود و 

چه ضربه ای به احساس دانشجویان می خورد.
ســیمایی صراف خاطرنشــان کرد: نمایندگان مجلس 
درباره این موضوع از من ســؤال کرده انــد و حق را به آنها 
می دهم و من باید پاســخگو باشم ولی دانشگاه آزاد آنچنان 
که بایــد منضبط نیســت. طرحی خود نماینــدگان آماده 
کرده اند و امیدوار شده ام در  مجلس بتوانیم به دانشگاه آزاد 
انضباط بهتری بدهیم. استاد و کارمند دانشگاه آزاد گله مند 
هســتند و ما در وزارت علوم باید پاسخگو باشیم، ولی فعلا 

پیش شرط های آن آماده نیست.
وزیرنیرو:ایرانازترکمنستانبرقواردمیکند

همچنیــن عبــاس علی آبادی بیــان کــرد: باتوجه به 
محدودیت هایی که در دستگاه های اداری اعمال شده است، 
اثرات نسبتا خوبی داشــته است. منتهی دستگاه های اداری 
به اندازه خود تاثیر دارند. این گونه نیســت که با محدودیت 
در این بخش بتوان نیاز کل کشــور را تامیــن کرد. از نگاه 
بنده همکاری مردم در حوزه صرفه جویی مناسب بوده است. 
بایســتی ارزیابی شــود. بنده درخصوص جاهایی که کنتور 
هوشــمند وصل بوده مانند دســتگاه های اجرائی، می توانم 

بگویم رقم قابل توجهی صرفه جویی داشتیم.
وی در ادامه اظهار کرد: اکنون خوشــبختانه تعمیرات 
واحدهای نیروگاهی به قدر کافی انجام شــده اســت. برای 
زمستان آماده تولید برق هســتند. اگر سوخت تامین شود 
که باز به مشارکت مردم و کارهایی که دوستان ما در وزارت 
نفت در حال برنامه ریزی هســتند  باز می گردد، ان شــاءالله 
مشــکل برطرف می شــود. بنده شــخصا اخیرا دو سفر به 
ترکمنستان داشــتم. ما موفق شدیم قرارداد حداکثر انتقال 
برق از ترکمنستان را  تا تابستان منعقد کنیم. این خبر خوبی 
است اما باتوجه به ســطح نیاز ما کافی نیست. مقدار تقاضا 
خیلی بیشتر از این حرف ها است. دوستان ما در وزارت نفت 
در تلاش هستند تا ســوخت نیروگاه ها را تامین کرده و اگر 

سوخت فراهم شود مشکلی در تامین برق نخواهیم داشت.
قدردانیوعذرخواهیوزیرنفتازمردم

محسن پاک نژاد در حاشیه نشست بیان کرد: خوشبختانه 

مردم شریف همراهی بسیار خوبی داشتند و در روزهای اخیر 
شــاهد کاهش مصرف در حوزه های خانگی و تجاری بودیم 
و به نســبت پیش بینی هایی که داشتیم تا مصرف خانگی تا 
حــدود ۶۷۰ میلیون مترمکعب در روز افزایش پیدا کند، به 
دلیل همراهی بســیار خوب مردم عزیز ما این عدد کاهش 
پیدا کرد. بیش از ۳۵ تا ۴۰ میلیون مترمکعب مصرف گاز در 

روز کاهش پیدا کرده است.
وزیر نفت خاطرنشــان کرد: برای ســال آینده تدابیری 
اتخاذ خواهد شــد که ایــن تدابیر به ما کمــک می کند تا 
زمســتان را با کمترین چالش پشت ســر بگذاریم. در سال 
جاری بنا بــه دلایلی برخی از تدابیر به تاخیــر افتاده بود، 
ان شاءالله سال آینده اگر عمری باشد و بنده در خدمت شما 
باشم مطمئن باشید که همکاران شما در صنعت نفت کاری 
خواهند کرد تا بیش از این شرمنده مردم نشویم. من این کار 
ارزشمند رئیس جمهور را که کمتر در مسئولان می بینیم که 
از مردم عذرخواهی کنند، می ســتایم. من هم به عنوان وزیر 
نفت از مردم عزیز بابت هر کوتاهی که شــده است از سمت 

هر کسی بوده، عذرخواهی می کنم.
سخنگویدولت:

دولتهمبرنامههایکاملًامشخصیبرایرفعناترازیهادارد
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت نیز اظهار کرد: در 
زمینه ناترازی ها باید گفت که شناسایی شده اند و دولت هم 
برنامه های کاملًا مشــخصی برای رفــع ناترازی ها دارد. رفع 
ناترازی ها یک شــبه  حاصل نمی شــود. چون در حوزه های 
سیاســت گذاری وقتی سیاستی غلط یا به صورت نامناسب، 
اتخاذ می شــود، اصلاح این رویکردها زمان بر اســت، چون 

تبعاتی ایجاد می کند که درازمدت است.
ســخنگوی دولت تاکیــد کرد: دولت در راســتای رفع 
ناترازی های انرژی به صورت مشخص برنامه های جدی دارد. 
در زمینه ناترازی بانک ها، در مورد معیشت، رشد اقتصادی، 
تورم سرمایه گذاری طرح های پیشران هم دولت برنامه جدی 
دارد و با دستور رئیس جمهور، ســازمان برنامه و بودجه در 
حال برنامه ریزی است و امیدواریم از وضعیتی که پیش آمده 

بتوانیم به خوبی عبور کنیم.
وزیرورزشوجوانان:

کارهایبخشاولبازسازیورزشگاهآزادی
انجامشدهاست

احمد دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان با اشاره به پیشرفت 
کارهــای عمرانی در ورزشــگاه آزادی گفت: کارهای بخش 
اول بازســازی ورزشگاه آزادی انجام شــده و بازی استقلال 
و ســپاهان در روز ۱۳ دی در آنجا برگزار می شــود و بقیه 

کارهای بازسازی را در حین بهره برداری انجام خواهیم داد.
وی ادامــه داد: امکانات خوبی داریــم و این امکانات را 

به روز خواهیم کرد تا از آن ها استفاده شود. 

وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: یکی از آسیب هایی 
که در المپیک و بازی های آسیایی داریم این است که متکی 
به رشــته های مدال آور ســنتی مثل کشــتی، وزنه برداری 
و تکوانــدو هســتیم. تلاش می کنیم تا رشــته های دیگر را 
به مــدال آوری برســانیم. با تمام فدراســیون های مدال آور 
بــه خصوص پایه و پر مدال جلســه می گذاریم. هر ظرفیت 
مدال آوری که کشور داشته باشد، از آن استفاده خواهیم کرد.

رئیسسازمانبرنامهوبودجه:
متناسبسازیحقوقبازنشستگانازماهجاری

مطابققانونانجاممیشود
حمید پورمحمدی، رئیس ســازمان برنامه و بودجه نیز 
در جمع خبرنگاران، در پاسخ به این پرسش که درخصوص 
همسان سازی حقوق چه برنامه ای دارید، بیان کرد: این بحث 
به دو قســمت تقسیم می شــود؛ یکی بحث متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان و یکی بحث متناسب سازی کارمندان 
اســت. زمانی که از بازنشستگان صحبت می شود، در قانون 
برنامه گفته شــده تا کارمندانی که در گذشــته بازنشسته 
شــده اند فاصله حقوقی آنان با کارمند متناظر آنان در دولت 
زیاد است، بنابراین در قانون برنامه تکلیف شده تا ظرف سه 
ســال همسان سازی برای آنان انجام شــود تا به ۹۰ درصد 

حقوق کارکنان برسد.
وی اظهار کرد: تکلیف شده تا در سال جاری ۴۰ درصد 
آن انجام شود. وقتی خواستیم این کار را انجام دهیم معلوم 
شــد که منابعی که در بودجه پیش بینی شده بود ۵۰ هزار 
میلیــارد تومان بود که کفاف همسان ســازی ۴۰ درصد را 
نمــی داد. حدود ۳۰ درصــد امکان همسان ســازی بود. با 
نشست های فراوان با مجلس و وقت مبسوط رئیس  مجلس 
با هم توافق کردیم از همین ماه بحث متناســب ســازی را 
طبق قانون یعنی ۴۰ درصد انجام خواهیم داد و آن میزان 
کســری که باقی ماند را از طلب بازنشسته در نظر خواهیم 

گرفت و سال آینده پرداخت می کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه تصریح کرد: 
به لطف الهی موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان 
در حال انجام اســت. در مورد کارکنان نیز بر اســاس 
قوانیــن پایه ما یک ضریب حقوقــی داریم که تعدادی 
دریافتــی کمتر و تعــدادی دریافتی بیشــتر دارند. در 
بودجه سال آتی ســقف حداقل پرداختی را ۲۰ درصد 
افزایش دادیم و معافیت مالیاتی آنهائی که حقوق کمتر 
می گیرند را تا صد در صد ارتقا دادیم تا عدالت بیشتری 
برقرار شود. طبیعتا کارمندانی که عائله بیشتری دارند، 

هزینه بیشتری دارند.
وی افــزود: قانون جوانی جمعیت رشــد بالاتری برای 
حقوق این افراد پیش بینی کرده که تا ۳۴ درصد حقوق این 

افراد افزایش می یابد.

در حیاط دولت مطرح شد

اسلامی: مدیركل آژانس بی طرفی این نهاد را حفظ كند

رهبرمعظم انقلاب: ما با همه مظاهر اســتکبار در جهان 
برخورد می کنیم، با آمریکا بیشتر از دیگر دولت ها و مستکبران 

عالم برخورد می کنیم چون بیشتر از همه مستکبر است.


